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Digitális kortalanság: ingyenes tanfolyam idõseknek
– A szépkorúak igényeit meghallgatva, ingyenes, három

részbõl álló számítógépes foglalkozások indulnak (elõzetes
regisztrációt követõen hétfõi és szerdai napokon 10.00–11.30
között) március közepétõl a Digitális Tudásközpontban –
jelentette be dr. Kovács Ferenc polgármester hivatalos
Facebook-oldalán. A program célja, hogy segítse az idõ-
sebb generációt az internet és számítógép használatában,
megkönnyítve ezzel mindennapi életüket és lehetõséget
biztosítva a digitális kor kihívásainak megismerésére.

A „Tudatos Internethasználat Szépkorúaknak” elneve-
zésû program indulása ígéretes lehetõségeket rejt magá-
ban a város idõsebb lakosai számára. Az új foglalkozá-
sok segítenek az idõsebb generációnak megismerkedni
és eligazodni a számítógépek és az internet világában.

Zajlik a tesztelés

A Digitális Tudásközpont az Idõsügyi Tanács és a Gondo-
zási Központ bevonásával dolgozik az új program összeállí-
tásán, hogy releváns és hasznos tartalommal szolgáljanak a
résztvevõk számára. Az önkormányzati cég, a Nyírinfó Kft.
ügyvezetõjétõl, Nagy Attilától megtudtuk, jelenleg egy 10

fõs csoport részvételével zajlik a tematika tesztelése, hogy
felmérjék az új foglalkozások szükségességét és hatékony-
ságát, valamint az esetleges változtatási lehetõségeket.
A tapasztalatok és visszajelzések alapján kialakítják az
optimális programstruktúrát és tematikát.

3 alkalmas tanfolyam

Az oktatás kiscsoportos formában, maximum 12 fõs rész-
vétellel valósul meg a Digitális Tudásközpontban, 2024.
március közepétõl. A résztvevõk 3 alkalommal, 90 perces
idõtartamban, workshop jelleggel gyakorolhatják a számí-
tógép és az internet használatát, valamint megismerhetik
a tudatosabb internethasználat alapjait. Az elsõ foglalko-
zásokon az alábbi témaköröket érintik: számítógép alap-
jai és Windows XP operációs rendszer használata, az
internet elvi mûködése és biztonságos böngészés techni-
kái, Ügyfélkapu használatának gyakorlása és regisztráció.

Digitális ugródeszka

A „Tudatos Internethasználat Szépkorúaknak” program
célja, hogy segítsen az idõsebb korosztálynak eligazodni

a digitális világban, és hozzájáruljon a mindennapi éle-
tük megkönnyítéséhez. A kezdeményezés remélhetõleg
új perspektívákat nyit meg a szépkorúak számára, és le-
hetõséget teremt a digitális kor kihívásainak sikeres áthi-
dalására.

A szervezõk hétfõi és szerdai napokon, 10.00–11.30
között várják az érdeklõdõket a Digitális Tudásközpont-
ban, a Nyíregyháza, Rákóczi utca 5. (Fehér Domb-
ház) alatti címen. A részvétel ingyenes, de elõzetes
regisztrációhoz kötött. Regisztrálni a 06-42/512-974-
es telefonszámon lehet.

Járdafelújítások városszerte

Újabb fejlesztési csomag indul Nyíregyházán, ez-
úttal a járdákra koncentrálva, folytatva az évekkel
ezelõtt saját forrásból indított programot – jelentette
be hivatalos közösségi oldalán dr. Kovács Ferenc.

A polgármester a városszerte 29 helyen megújuló jár-
dák listáját is közzétette: Ferenc krt. 6–20., Hunyadi u.
Tavasz u.–Mák u. között, Belsõ krt. István u.–László u.
között, Ferenc krt. 1–41., Etel köz Coop ABC, Ószõlõ u.,
Krúdy Gyula köz 34/A-B-C, Eperjes u. 10–16., Berenát u.,
Szõlõskert u., Izabella u., Szent István u. 73. Coop ABC,
Szántó Kovács János u. 2., Maláta u., Gólya u., Jegenye
u., Alma u., Bóbita u. iskola elõtt, Bazsalikom u., Hold u.
2., Orosi út, Északi krt. 8–48., Búza tér 30–38., Krúdy köz
Lippai iskola mellett, Deák F. u. 32–46., Jázmin köz,
Kemecsei út–Állomás u., Kollégium u., Fazekas János tér.

Közlekedésbiztonság és kényelem

Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata három jelentõs útszakaszát újítja fel júniusra, 620 millió forintos
pályázati támogatással. A Berenát, a Fürdõ és az Ószõlõ utcán zajló útfelújítások a Jósavárosban és Sóstógyógyfür-
dõn javítják a közlekedés biztonságát és a lakosság életminõségét, erõsítve a város infrastruktúráját. A lakosságot
kérik, hogy figyeljenek a kihelyezett táblákra és kerüljék az érintett útszakaszokat. Képünkön az Ószõlõ utcán
megkezdett munkálatok láthatók.

Új bankautomaták!

A Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei Kormányhiva-
tal Népegészségügyi Fõosztálya március 5-étõl, kedd-
tõl feloldotta a teljes látogatási tilalmat a Szabolcs-
Szatmár-Bereg Vármegyei Oktatókórházban – áll a
kórház közleményében.

cius második felében tör-
ténik meg. Dr. Kovács Fe-
renc hozzátette: a többi
helyszínrõl folyamatosan
ad majd tájékoztatást.

– Az önkormányzat si-
keres megállapodást kö-
tött egy pénzintézettel, így
a városlakók igényeit fi-
gyelembe véve, Nyíregy-
háza több pontjára helyez-
nek ki új bankautomatákat
május 31-ig – közölte hi-
vatalos Facebook-oldalán
Nyíregyháza polgármeste-
re. A Búza téri Piaccsar-
noknál és a nyírszõlõsi
Szõlõszem Bölcsõde mel-
lett már kint vannak az új
automaták, ezek üzembe
helyezése várhatóan már-

Ez az eszköz a belváros-
ban, a Piaccsarnoknál

segíti majd a készpénzt
felvevõket

A nagykörút tavalyi bezárásának is része volt a
járdaépítés
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A korrekt tájékoztatás az alapja a környezetvédelmi
szakértõ szerint a félreértések eloszlatásának, a lakos-
ság megnyugtatásának. Ezt dr. Varga József arra a kér-
désünkre fogalmazta meg, hogy miért lehet egy vegyi
anyagokkal dolgozó üzem kapcsán felháborodást
gerjeszteni, miközben számos hasonló dolgo-
zik a térségben, s Nyíregyházán is? Az okle-
veles vegyészmérnök, akinek szakmai pá-
lyafutása (és szemléletmódja) is a környe-
zetvédelemhez kötõdik, azt mondja, nyíl-
tan kell beszélni az információkról, akár egy
akkugyár kapcsán az NMP-rõl és a vízfel-
használásról, hogy az átlagolvasók is értsék,
és ne lehessen õket félrevezetni. A Magyar
Akkumulátor Szövetség környezetvédelmi mun-
kabizottságának a tagja – aki dolgozott a környezet-
védelmi intézetben, volt laborvezetõ, és most egy komp-
lex mérnöki-környezetvédelmi céget menedzsel – úgy
látja: ha az adott önkormányzat, a hatóságok és a lakos-
ság együttmûködéseként a cég betartja a hazánkban szi-
gorú normákat és határértékeket, nem lehet semmilyen
probléma. Ezzel folytatjuk az ipari park fejlesztése kap-
csán hónapokkal ezelõtt elkezdett tényfeltáró sorozatun-
kat.

A vízkérdés nem kérdés

– Kezdjük a vízkérdéssel, ugyanis páran azzal rio-
gatnak például a kínai Sunwoda kapcsán, hogy óriá-
si lesz a vízhasználat a gyártás során.

– Ez valószínûleg a tájékozatlanságból fakadhat,
hiszen sokan nem tudják, hogy a víz az akkumulátor
készítése során nem a gyártáshoz kell, hanem a hû-
téshez. Konkrétan a forró levegõ lehûtésére használ-
ják a technológiai folyamat részeként. A víznél fon-
tos kérdés a mennyiség mellett a minõség is, ezért
megnyugtató tudni, hogy vegyi anyaggal nem is ta-
lálkozik a hûtõvíz. Az egyéb, felhasznált vizek, amik
tisztítás után elhagyják majd a gyárat, valamint a
közmûudvarban kialakított második lépcsõt jelentõ
szennyvíztisztítót, nem okozhatnak környezeti prob-
lémát. Természetesen valamennyi vízhasználat szük-
séges szociális célokra, takarításra, de ennek mérté-
ke elenyészõ. S ahogy a Sunwoda legutóbbi sajtó-
közleményében olvashattuk, a technológiai célú víz-
felhasználást eleve tisztított, lakossági szennyvízbõl
tervezik megoldani. A víz ráadásul egy jól kordában
tartható, vezethetõ, tisztítható anyag.

Jól ismert anyag az NMP
– Nézzük a másik fontos pontot, amire környezetvédõ

társai fókuszálnak: az NMP-t. Olvastuk, hogy a határér-
ték Nyíregyházán európai mércével mérve is alacsony
lesz, de mit jelent ez pontosan?

– Ami a levegõkibocsátási határértéket illeti, az való-
ban példaértékû lesz Nyíregyházán a cég által is nyilvá-
nosságra hozott közlemény szerint, hiszen 1 és 1,8 mg/
Nm3 közötti tartományban marad pontforrásonként, ez
rendkívül alacsony a nemzetközi gyakorlatban is. Úgy
tudom, ebben jelentõs szerepe volt a város polgármeste-
rének, aki kemény tárgyalópartner volt. Jó hír, hogy a
tervezet szerint a hazai jogszabályi gyakorlat is egyre
szigorodik majd. De nézzük magát az anyagot, az NMP-
t, amit 2018-ig mérsékelten veszélyes vegyi anyagként
tartottak nyilván Európában is, majd az EU rendelet átso-
rolta a veszélyes anyagok közé, a megelõzõ évek ta-
pasztalatai alapján. Hazánkban 2014. március óta hatá-
lyos egy szabályozás általában az ilyen jellegû vegyüle-

A vízfelhasználás nem probléma, az NMP-kibocsátás kordában
tartható a környezetvédelmi szakértõ szerint, aki a korrekt
tájékoztatást tekinti alapnak az ipari parki beruházásoknál

tekre. A világ ipara 125 ezer tonnát használ fel az NMP-
bõl évente, ennek a negyedét Európában. De nemcsak
az akkuipar kedvence, hiszen a gyógyszer-, petrolkémiai,
festék- és kozmetikai ipar is elõszeretettel alkalmazza

ezt a magas forráspontja miatt számukra „kel-
lemes”, kevéssé tûzveszélyes, fizikai-kémi-

ai tulajdonságai miatt elõnyös oldószert.
Kevesen emlékeznek, de régebben köz-
forgalomban is megjelent festéklemaró
anyagként. Így, ha valaki újramázolta a
kerítését, nagy valószínûséggel NMP-tar-
talmú szerrel marta le a régit...

Fontosak a határértékek

– Magyarországon használja az ipar?
– Hogyne, rengeteg gyárban, éppen ezért vagyunk

képben a tulajdonságait illetõen, mivel vannak bõven
toxikológiai, munkahelyi megfigyelések, így juthattunk
következtetésekre. Gyakran emlegetik azt a hivatalos
veszélymondatot, hogy magzatkárosító tulajdonságú,
csak sokan azt nem látják át, hogy mi az összefüggés a
dózisok, a határértékek és a lehetséges hatások között.
Ez egyébként minden vegyületre érvényes, hogy bizo-
nyos küszöbérték felett valószínûsíthetõ, amire megha-
tározták. Ennél az anyagnál a származtatott hatásmen-
tes szint (DNEL) munkahelyi légtérre, belégzés esetén:
14,4 milligramm/köbméter, 8 órás munkaidõvel számol-
va. Az ez alatti koncentráció nem okoz problémát, egész-
ségügyi elváltozást. Ha ezt csak mechanikusan számol-
va elosztjuk hárommal, 24 órára vetítve a hatást (hiszen
a környezet levegõjébe folyamatosan érkezik), 5 körüli
értéket kapunk, ehhez képest a gyártó vállalása 1,8 alat-
ti. Nagyon kedvezõ a nyíregyházi maximum határér-
ték!

– Van, akinek a határérték alatti is soknak tûnhet.
– Hadd éljek egy egyszerû példával: a konyhasó is

mérgezõ, ha egyszerre sok kerül a szervezetbe... De
maradva a dózis és hatás mindennapi hasonlatánál:
amikor az orvos a gyógyszert felírja, beállítja az ada-
golást. Ha napi 1 tabletta helyett mind a 30-at be-
vesszük, komoly bajunk lehet... Ezek az anyagok sem
minden mennyiségben okozhatnak problémát, a kü-
szöbértékek meghatározhatók tudományos módsze-
rekkel. Ezekrõl egyaránt lehet olvasni uniós, ameri-
kai és kínai vagy japán szakmai anyagokat is. A né-
met környezetvédelmi ügynökség honlapja pedig
megmutatja az NMP lebomlási, vagy másképpen át-
alakulási, oxidációs sorát is. Egyébként az NMP-bõl
végsõ soron szén-dioxid, víz és például nitrogén, vagy
valamilyen egyszerûbb nitrogén vegyület lesz, tehát
alkotóira bomlik.

– Akkor mi a probléma?
– Leginkább a tájékozatlanság és a korábbi rossz pél-

dák, illetve azok félreértelmezése. Az akkugyárak egy-
általán nem veszélyesebbek világszerte, mint a vegyipar
más, hazánkban is régóta mûködõ üzemei. Mindig az a
kérdés, hogy elvárjuk-e tõlük, hogy a meglévõ jogsza-
bályok elõírásait betartsák vagy sem? Látjuk a jó példá-
kat, ahogy a katasztrófavédelem is „bekeményített” pél-
dául a bátonyterenyei, szigetszentmiklósi esetekben, kö-
szönhetõen a nógrádi környezetvédõknek is. Bár az sem
jött át egyértelmûen a híradásokból, hogy a valóságban
nem történt környezetszennyezés, hanem a hulladékgaz-
dálkodás szabályait szegték meg, valamilyen engedély
hiányában, de környezeti kár nem keletkezett. Üdvöz-
löm ezt a szigorúságot! Miközben a jelek munkahelyi

körülményekre utalnak, és nem bizonyos anyagokra, mint
problémaforrásra. A gödi gyárnál is a korábbi szabályo-
zások nem kielégítõ volta a gondok alapja, ami Nyíregy-
házán eleve szóba sem jöhet a megismert információk
alapján.

Erõs környezetvédelmi monitoring
Nyíregyházán

– Az ellenõrzés ebben mennyit segíthet?
– A jogszabályok, valamint a céges vállalások

mellett ez az egyik legfontosabb. A hatóságok is egyre
felkészültebbek a bõvülõ információk miatt ebben a
kérdésben, de Nyíregyházán ráadásként van egy
pluszbiztosíték. Az önkormányzat régóta közölte,
hogy létrehozott egy környezetvédelmi monitoring
rendszert, elõzetes felmérésekkel, valamint az épülõ
üzemek területén létesítendõ mintavételi pontokkal,
s olvashattuk, hogy ehhez az ipari parkba betelepülõ
cégek, így a Sunwoda is csatlakozott. Mindenre le-
het objektív mérõszámokat adni, s azokat folyama-
tosan nyilvánosságra hozni a beérkezõ adatokkal,
hogy a közvélemény is értse, nem veszélyezteti a
gyártás sem az ott dolgozókat, sem a környéken la-
kókat. Gondoljunk csak bele, a régi ipartelepeket –
részben Nyíregyházán is – vagy olyan helyre rakták,
ahol eleve élt lakosság, vagy „körbenõtték” azokat
a lakott területek. Számos vállalat van, amivel szem-
ben már lakóházakat találunk... Itt, az új beruházá-
soknál, úgy tudom, még ez a probléma sem számot-
tevõ.

– Tehát monitoring és tájékoztatás?
– Nézze, a hõzöngõ fórumok a hírmûsorokban jól mu-

tatnak, de nem visznek közelebb a megoldáshoz, ha nem
akarjuk meghallani egymás szavát. Gyakorló környezet-
védõként mondom, nehéz megértetni az emberekkel va-
lamit, ha a rettegésre alapozunk, hiszen minden újtól fé-
lünk. De, amit nem értenek, hogy itt vegyi anyagokkal
zajlik a munka, ami egyáltalán nem új, ilyen gyárak rég-
óta vannak Magyarországon is. Azért érdemes belegon-
dolni, hogy ma, amikor a csúcstechnológia Marsra le-
szállni képes és onnan információkat továbbító szerke-
zeteket tud létrehozni, egy kínai cég, mely a legmoder-
nebb cégét építi Európában, ne tudna ilyen fejlettség
mellett vegyi anyagokat biztonságosan kezelni? Több
évtizedes környezetvédõi tapasztalatom mondatja: a la-
kosság, az önkormányzat, a hatóságok üzemeltetõvel tör-
ténõ megfelelõ összjátéka vezet jó eredményre. A moni-
toring lényeges, mindent nyomon lehet követni, egysze-
rûen rá kell szorítani erre a gyárakat. De ha nincs elég
információ, milyen alapon lehet számonkérni? Önöknél
a hírek alapján sokkal jobb a helyzet, mint a korábbi
beruházásoknál.

– Ha változik, fejlõdik a technológia, megjelenik majd
a gyártásban is?

– Még két megnyugtató dolog. Egyrészt a hazai jog-
szabályalkotás is a még szigorúbb határértékek felé ha-
lad jelenleg is. Másrészt több tízezer fejlesztõmérnök
dolgozik az elérhetõ legjobb technológiák kidolgozá-
sán. Egy projektben például már fûrészporból állítanak
elõ oldószert, ami még biztonságosabb, környezettuda-
tosabb és olcsóbb. Nem kérdés, hogyha olyan innová-
ció jelenik meg a piacon, ami kedvezõbb a gyártóknak
is, nyilvánvalóan átállhatnak annak a használatára,
amire rászorítják majd õket a törvények is. Így, ha jön-
nek az újabb felfedezések e téren, a cégek érdeke lesz
követni ezeket, hozzáigazítva a telephelyek gyártási
folyamatait.
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Megújuló tanszer- és kelengyetámogatás
2024-ben tovább bõvülnek a nyíregyháziaknak járó szociális juttatások

Idén rekordösszegû, 145 milliárd forintos költségve-
tést fogadott el a városi közgyûlés. Az elmúlt évek gaz-
daságfejlesztésének is köszönhetõ, hogy 2024-ben a szo-
ciális szféra is több pénzbõl gazdálkodik. Az önkormány-
zat hosszú távú célja, hogy a meglévõ szolgáltatások
körét fenntartsa, illetve tovább bõvítse. Az idei évtõl több
pozitív változás is várható a szociális területen – errõl
Jászai Menyhért humán ügyekért felelõs alpolgármester
beszélt a Nyíregyháza Most mûsor keretében.

Február közepén rekordösszegû, 145 milliárd forintos
költségvetést fogadott el Nyíregyháza Megyei Jogú Vá-
ros Közgyûlése. A városvezetés eddig is jelentõs össze-
get fordított a szociális szolgáltatásokra, amelyek körét

nemcsak megtartani kívánja, hanem a további bõvítését
is tervbe vette. A költségvetés jelentõs hányadával, kö-
zel egytizedével, azaz 12,5 milliárd forinttal gazdálko-
dik az ágazat. Ez az összeg hét szakmai és egy gazdasá-
gi feladatot ellátó intézmény fenntartását fedezi. A köz-
étkeztetésre 2,9 milliárd éves keretösszeget fordít az ön-
kormányzat, amely az óvodától egészen a középiskoláig
minden tanulót érint. Az önkormányzat saját forrása 2,2
milliárd forint, ezen belül a több mint 900 millió forintos
települési támogatásokat az önkormányzat színtisztán
saját forrásból biztosítja.

Prioritás a meglévõ szolgáltatások
fenntartása

– A rekordösszegû költségvetésen belül rekordösszeg
jut a humán szférára is. A bõvítés nagyon fontos, illetve
az, hogy újításokat vezessünk be, de számomra fonto-
sabb talán az az alapérték, hogy a meglévõ ellátásokat
magas színvonalon fenn tudjuk tartani. Ha biztosítunk
egy ellátást vagy indítunk egy szolgáltatást, azt nem
szeretnénk visszavonni, amire az elmúlt évek legnehe-
zebb idõszakaiban sem volt példa. Nagyon fontos te-
hát, egy települési támogatás vagy szolgáltatás ne csak
kampányjellegû, hanem fenntartható legyen, és való-
ban hatékonyan és jól szolgálja a nyíregyháziakat. Ezt
talán még fontosabbnak tartom, mint a bõvítést, de per-
sze az is fontos – hangsúlyozta Jászai Menyhért alpol-
gármester.

A kötelezõ kereten túlmutató
intézkedések

Az alpolgármester hozzátette, a központi kormányzat
tág keretet ad Nyíregyházának, de a város messze túl-

megy azon a kötelezõ kereten, amit a törvények meg-
szabnak. Újításként 2024-tõl megemelik az alsósoknak
szánt tanszertámogatás keretösszegét 2000 forintról 3000
forintra, valamint rászorultsági alapon bevezetik a felsõ
tagozatosok tanszertámogatását is, amely 7000 forint tá-
mogatást jelent a családoknak tanulónként. Az önkor-
mányzat a támogatási rendszert is felülvizsgálta, hogy a
szociális juttatások összegét minél hatékonyabban tud-
ják az inflációhoz, a bér- és áremelkedésekhez igazíta-
ni. Ennek értelmében emelik a rászorultsági jövedelem-
határokat és a támogatási összegeket is.

Húszezer forint minden újszülöttnek

További újítás, hogy alanyi jogúvá tették a kelengye-
támogatást. – Kérelemre minden nyíregyházi újszülött 20
ezer forintos kelengyetámogatást kap ettõl az évtõl. Fel-
merült a kérdés, hogy csomagot adjunk, azaz mi hatá-
rozzuk meg, hogy mit adunk – ebben is van logika, illet-
ve ennek is van hatékonysága, mert lehet, hogy olcsób-
ban tudunk beszerezni bizonyos eszközöket – vagy ad-
juk oda a támogatást és bízzuk a családokra a döntést,
hogy mit vásárolnak a pénzbõl, hiszen õk jobban tudják,
mire van szükségük. Végül úgy döntöttünk, hogy átadjuk
nekik a lehetõséget – tette hozzá az alpolgármester.

Tájékozódjunk, mire vagyunk jogosultak

Az alpolgármester hangsúlyozta, hogy a települési tá-
mogatások rendszere bonyolult és sokrétû, ezért érdemes
az ügyfélszolgálati centrumban érdeklõdni, hogy ki mi-

lyen szociális ellátásra jogosult. Vannak olyan támogatá-
si típusok, amelyek akár egy évig is elkísérhetik az em-
bert, ilyen például a rendszeres gyermekvédelmi kedvez-
mény.

Nincs erõs szociális háló erõs
gazdaság nélkül

Elmondta, az elmúlt évek gazdaságfejlesztési politi-
kájának köszönhetõ, hogy egyre több forrás jut a szoci-
ális ágazatra is. – A humán ügyekért felelõs alpolgár-
mesterként úgy gondolom, hogy a gazdaságfejlesztés
eszköz arra, hogy a nyíregyháziak jobban éljenek. A
cél az, hogy az ellátásokat magas színvonalon kapják
meg az emberek. Ha például az életfeltételek vagy a
közlekedési rendszer nem javul, ha nem jár gyakrabban
a busz, vagy ha nincsen bölcsõdei ellátás, akkor mi ér-
telme van a gazdaságfejlesztésnek? Nagyon szoros össze-
függés van a szociális és a gazdasági terület között, hi-

A lakhatási támogatás három különbözõ jogcímen
keresztül nyújt segítséget, a különbözõ élethelyzetekre

szabott lehetõség a lakhatási költségek könnyebb
fedezésére szolgál

Az önkormányzat 2024-tõl innovatív lépésként növeli
az alsós tanulók részére nyújtott tanszertámogatás

összegét 3000 forintra az eddigi 2000 forintról. Emellett
a támogatást bevezetik a felsõ tagozatosok számára is,

amely rászorultsági alapon mûködik majd, és 7000
forint támogatást nyújt tanulónként.

A nyári idõszakban az önkormányzati gyerektáborok
óriási népszerûségnek örvendenek, széles körû élmé-

nyeket és lehetõségeket kínálva a gyermekek számára,
miközben segítséget nyújtanak a szülõknek is

Februárban Nyíregyháza két új önkormányzati bölcsõ-
dével bõvítette szolgáltatási kínálatát, még több

lehetõséget teremtve a város kisgyermekes családjai
számára. Képünkön a nyírszõlõsi Szõlõszem Bölcsõde.

szen egy infrastruktúra, egy csomópont, vagy egy elke-
rülõ átadása mind javítja az életminõséget. Erõs szociá-
lis ellátó rendszert csak erõs gazdasággal lehet mûköd-
tetni. Nyíregyházán teljes szinkronban van a kettõ –
emelte ki az alpolgármester. Hozzátette, hogy a magán
alapítású, illetve egyházakhoz kötõdõ intézményrend-
szer is folyamatosan bõvül, amely szintén a lakosság
javát szolgálja.

Saját hatáskörû béremelés

Kiemelte, az önkormányzat saját hatáskörben, saját
forrásból átlagban 10 százalékkal emelte meg azok fize-
tését, akiket a központi béremelés nem érintett és akik a
szociális, gyermekjóléti, köznevelési és kulturális szfé-
rában dolgoznak.

Sokrétû nyári táboroztatás

Mint mondta, Nyíregyháza továbbra is kiveszi a részét
a háború elõl menekülõ ukrán és kárpátaljai menekültek
megsegítésében, példaként említette, hogy tavaly pl.

Nyíregyháza testvérvárosának, Ivano-Frankivszk 30 fõs
gyermekdelegációja, kísérõkkel együtt egy hétig térítés-
mentesen nyaralhatott városunkban. A nagy sikerre való
tekintettel ezt idén is megismétlik, illetve kiterjesztik más
testvérvárosra, így Ungvárra és Beregszászra is.

Leszögezte, a nyíregyházi iskolások sem marad-
nak ingyenes táborok nélkül. A szigligeti és a nyári
napközis táborokat idén is meghirdetik, biztosítva
ezzel kb. 1600 gyermek nyári, kalandokkal teli va-
kációját.

(Szerzõ: Boros Rita)
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Rangos szakmai elismerés
Váci Mihály Kulturális Központ: Új Látópont az ország kulturális térképén

Rangos szakmai elismerésben részesült a Váci Mihály
Kulturális Központ. A Látópont cím elnyerésével az in-
tézmény tagja lett annak a Látóút Hálózatnak, amely
elsõsorban a kultúra területén dolgozó szakembereknek,
településvezetõknek, turisztikai munkatársaknak nyújt
lehetõséget arra, hogy megismerkedhessenek az általuk
bemutatni kívánt gyakorlatokkal.

A Magyar Közösségépítõk Értékszövetsége Egyesülete
által adományozott Látópont címet február utolsó heté-
ben, Dabason vehette át a Váci Mihály Kulturális Köz-
pont képviseletében Mészáros Szilárd, az intézmény igaz-
gatója. Az elismerés tudatosítja a helyben végzett mun-
ka innovativitását, eredményeit, megerõsíti a jól dolgo-
zó szakembereket, szervezeteket, építi kapcsolati háló-
jukat, ismertté teszi õket. Ezzel a címmel az intézmény
tagja lett az országos Látóút Hálózatnak.

Kulturális bástya

– Látópont lett Nyíregyháza, ezen belül a Váci Mihály
Kulturális Központ rendezvényei, innovációi, illetve mun-
kássága. Ez azt jelenti, hogy egy országos térképnek, a
Látóutak résztvevõi lettünk. Településvezetõk, kultúrában
dolgozó szakemberek látogathatnak el hozzánk, megismer-
hetik jó gyakorlatainkat, illetve természetesen a Váci Mi-
hály Kulturális Központ szakmai gárdája is ellátogathat majd

sek jelentik számukra a legtöbbet. 500 program és száz-
ezer résztvevõ – megközelítõleg számokban ilyen volt a
Váci Mihály Kulturális Központ 2023-as esztendeje. Szá-
mos eseménnyel várták a látogatókat, minden korosztályra
gondolva, nagyszabású programjaikon telt házzal várták
a fellépõket, és az intézményben rendezett börzékre, mint
amilyen a 37. Ásványbörze is volt, több ezer látogató
érkezett. A tervek szerint pedig a 2024-es év is hasonló-
an mozgalmas lesz.

Színes programpaletta

A 2024-es év is programokkal telinek ígérkezik a Váci
Mihály Kulturális Központban, elõadások, kiállítások,
koncertek, börzék és szakmai programok várják majd az
érdeklõdõket. – Áprilisban indul a Szépkorúak Akadémi-
ájának következõ sorozata, de természetesen addig is
vannak nagy rendezvényeink. Március 22-én a Budapest
Jazz Orchestra fõszereplésével, illetve neves egyéni elõ-
adók segítségével idézzük meg a Queen zenekar mun-
kásságát. Nemrég volt egy fantasztikus vígjátékunk, a
Páratlan páros, amelyre már hetekkel az elõadás elõtt
elfogytak a jegyek. Áprilisban Liptai Klaudia önálló estje
lesz mûsoron, amelyre szintén szépen fogynak a jegyek,
de a májusi programjaink is nagy érdeklõdésre tarthatnak
számot – részletezte Mészáros Szilárd.

(Szerzõ: Farkas Fanni)

Kiscsikóval bõvült a Nyíregyházi
Állatpark alpakacsapata

Értéktárban a szabolcsi dohány

a késõbbiekben más vidékekre, az ország számos tájára.
Ezt a kitüntetést felfûzhetjük egy sorra, hiszen néhány év-
vel ezelõtt az Agóra cím után elnyertük a minõsített köz-
mûvelõdési intézmény címet is – tájékoztatott Mészáros
Szilárd, a Váci Mihály Kulturális Központ igazgatója.

Sikeres 2023, lendületben 2024-ben

Mészáros Szilárd azt is elmondta, a szakmai sikerek
mellett a látogatók részérõl érkezõ pozitív visszajelzé-

A Nyíregyházi Állatpark alpakacsapata
immár 7 tagot számlál. A csaknem 11 hó-
napnyi vemhesség elteltével született csi-
kó rendkívül fejletten jött a világra, és né-
hány órával a születése után már lábra is
állt.

A jelenleg 1 hónapos jövevény bátran
követi a csapatot és ismerkedik a társas
kifutó többi lakójával, a tapírokkal és
kapibarákkal. A kis csõdört és az alpaka-
csapatot – a tapírokkal és kapibarákkal
egyetemben – a Nyíregyházi Állatpark
Andok-kalandok kifutórendszerében tekint-
hetik meg a látogatók.

Különleges teveféle
– Itt a tavasz, úgyhogy egyre több apró-

ság születik az állatpark harmincöt hektá-
ros területén. Az alpakacsalád legifjabb
tagját az Andok-kalandok kifutórendsze-
rében tekinthetjük meg, hiszen most már
egy hónapos a kis csõdör. Alapvetõen na-
gyon kevesen tudják, hogy az alpaka egy
teveféle, egy Dél-Amerikában õshonos ál-
lat, akit az inkák háziasítottak a 2–4. szá-
zadban a gyapja miatt, hiszen nagyon kí-
vánatos gyapjúpulóvereket tudnak belõle
készíteni. Sõt, annak idején az inka pa-
lástokat is ebbõl készítették – mondta el
Révészné Petró Zsuzsa, a Nyíregyházi Ál-
latpark oktatási osztályvezetõje.

Hárommillió példánya
él a világon

Az Inka Birodalomban tehát különle-
ges tiszteletben részesítették a fajt, gyap-

jából készült a királyi öltözék és számos
vallási szertartásban is részt vett az úgy-
nevezett „istenek ajándéka”. Napjaink-
ban elsõsorban Peru, Bolívia és Chile te-
rületén tenyésztik, itt él a világ három-
milliós alpakaállományának mintegy 99
százaléka.

Fejletten látta meg
a napvilágot

A Nyíregyházi Állatpark új jövevénye
egy hónappal ezelõtt 8 kilogrammal szü-
letett, és körülbelül 5-6 hónapos koráig
fog anyatejjel táplálkozni. – A vemhes-
ségi idõ 11 és fél hónap volt, és mivel
csõdör csikóról van szó, 8 kilósan látta
meg a napvilágot. Szép, masszív állat
volt. Meg lehet figyelni, hogy a csapat
állandóan védi, mindig körülötte sündö-
rögnek, viszont a kicsi egyre kíváncsibb
a külvilágra – tette hozzá Révészné Petró
Zsuzsa.

(Szerzõ: Farkas Fanni)

A Nyíregyházi Települési Értéktár Érté-
kes Esték bemutató programsorozatában
a szabolcsi dohányt, mint megélhetést,
mint agronómiai értéket, mint világpiaci
terméket mutatta be a nyíregyházi gyár
jelenlegi ügyvezetõje. Arról a mezõgaz-
dasági terményrõl van szó, mely ma is a
hazai termelés 80 százalékát adja.

Tomasovszki Anita, a Nyíregyházi Tele-
pülési Értéktár Bizottság elnöke, a 63 ta-
got számláló gyûjtemény február 29-ei
bemutató programja bevezetõjében kö-
szöntötte a vendégeket. A nyíregyházi, de
a vármegyei értéktárba is bekerült szabol-
csi dohány bejegyzésének egyik ajánlat-
tevõje az a Fekete Tibor – ma az ULT
Magyarország ügyvezetõje –, aki friss dip-
lomásként 1987 nyarán az 1710-es számon
szerepelt az akkori Dohánygyár kifizetési
listáján. Ma négy állandó dolgozóval és
szezonális munkatársakkal látják el a fel-
adatot. Tudomásul vették, hogy óriásit vál-
tozott nemcsak a világ, de a szakma is,
éppen ezért szerettek volna emléket állí-
tani az ún. szabolcsi dohánynak, amit kul-
túraként emlegetnek manapság.

Egykor fõfoglalkoztató volt

– Szabolcs-Szatmár-Bereg vármegyében
egykoron a dohány volt az elsõ számú
mezõgazdasági termék. Rengeteg ember-
nek biztosított megélhetést. Nagyon sokan
napszámba jártak, és úgy szerezték meg
a havi bevételüket. 1890-tõl Nyíregyházán
létrejött a beváltó, és ezt követõen folya-
matosan fejlõdött. Fermentáló üzemmé
vált, és több mint 3500 embernek biztosí-
tott munkalehetõséget. Kvázi, Nyíregyhá-
zán az elsõ számú foglalkoztató volt egy-

koron – tájékoztatott Fekete Tibor, az ULT
Magyarország Kft. ügyvezetõje, agronómi-
ai igazgatója.

A világ minden tájára eljut
Körülbelül egy évtizede folyamatosan

leszálló ágban van a hazai dohányipar,
talán 2024 lesz az az év, amikor stabili-
zálni lehet a piacot. Az itthoni termés több
mint 80 százalékát adja a megyei dohány,
melynek egy része hazai gyárba, Szolnok-
ra kerül, kétharmada pedig Olaszország-
ba, assisi és nápolyi üzemekbe, feldolgo-
zott termékként aztán a világ szinte min-
den országába eljut. Az ügyvezetõ elmond-
ta, büszkék arra, hogy Magyarországon
magyar fajtákkal dolgoznak. Debrecenben
elhivatott nemesítõk dolgoznak, és kísér-
leteznek olyan fajtákkal, melyek a meg-
változott éghajlat mellett is versenyképe-
sek a világpiacon.

A Nyíregyházi Települési Értéktár
Értékes Esték bemutató sorozatának
következõ programja március 18-án
lesz, amikor a nyíregyházi városterve-
zés és kisvasút atyja, Szesztay László
mérnöki tevékenységét mutatja be
Szemerey Ádám, a Móricz Zsigmond
könyvtárban.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)
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  Enyhe növekedést remél a 2024-es esztendõtõl a
VOSZ elnöke – szólt a kijelentés a február 6-ai vállalko-
zói fórumon. A vármegyei szervezet néhány hónapon
belül Vállalkozásfejlesztési Irodát nyit a PRIMOM Ala-
pítvánnyal közösen. Itt lesz lehetõség a Széchenyi Kár-
tya igénylésére. A polgármester a kis- és középvállalko-
zásokkal való együttmûködés jelentõségét említette a
rendezvényen, hiszen Nyíregyházán sem lehet megke-
rülni a vállalkozói szférát, mely országosan 2,7–2,8 mil-
lió embernek ad megélhetést.

A gazdasági elemzés nem közvetlen területe a VOSZ-
nak, de természetesen, mint a magyar vállalkozókat kép-
viselõ társadalmi szervezet, a külsõ körülményeket ér-
tékeli, figyelembe veszi, és az alapján szervezi a saját
munkáját – kezdte tájékoztatóját a VOSZ elnöke, 60
ezer hazai vállalkozás képviseletében. Három nehéz,
válságokkal, konfliktusokkal teli esztendõ után 2024
lehet a konszolidáció és az enyhe növekedés éve, mely
pozitív környezetet jelent, bár ujjongásra nemigen le-
het ok.

Érdekképviselet, szolgáltatások,
társadalmi felelõsségvállalás

A Vállalkozók és Munkáltatók Országos Szövetsége
tevékenysége négy sarokponton nyugszik. A legismer-
tebb az érdekképviselet, aztán a bõvülõ szolgáltatások
köre, melyben a legismertebb a Széchenyi Kártya prog-
ram, mely 20 éves mûködésével és az elmúlt évek
1500–1600 milliárdos forrásával hozzájárult a vállalko-
zások mûködéséhez. A vállalkozásfejlesztés a zöld ener-
gia közösségek létrehozását támogatja, az energiafüg-
getlenséget, a tervezhetõ, kiszámítható áram biztosítá-
sát. Nem szabad elfeledkezni a társadalmi felelõsség-
vállalás kérdésérõl, a vállalkozói, a kiválósági, illetve
a Prima Primissima díjak megítélésérõl, mellyel elisme-
rik a közösségek kiváló teljesítményeit, és példaként
állítják azokat.

Vállalkozásfejlesztési Iroda nyílik Nyíregyházán

Gyakorlatias támogatás
– Enyhe pozitív gazdasági környezetben, gyakorlatias

programokkal és bõvülõ szolgáltatásokkal szeretnénk még
hatékonyabban támogatást és segítséget nyújtani a ma-
gyar vállalkozásoknak. A világ rohamosan változik. A
tervezhetetlen körülmények közepette kiemelt fontossá-
gú, hogy nagyobb együttmûködéssel és erõs helyi jelen-
léttel, azaz a virtuális és az online kapcsolatok mellett,
az élõ találkozások és a személyes kapcsolatok erõsíté-
sével tegyük ezt lehetõvé. Ezt támogatjuk az irodai háló-
zat bõvítésével és a szolgáltatások fejlesztésével – nyi-
latkozta Eppel János, a VOSZ elnöke.

Iparipark-fejlesztés a foglalkoztatásért
Egy éve írt alá együttmûködési megállapodást a nyír-

egyházi önkormányzat és a VOSZ. 2019-ben indította a
város nagyszabású gazdaságfejlesztési programját,
melynek középpontjában az iparipark-fejlesztés áll. A
korábbi 130 hektárhoz 640 hektár területet vásárolt a
város, és ebbõl már több mint 270 hektárnyi területet
eladtak, hiszen 5 nagy cég beruházása kezdõdött el. –
Az együttmûködési megállapodásban szereplõ gazda-
ság- és vállalkozásfejlesztés, valamint foglalkozásfej-

lesztés nálunk egyre inkább aktuálissá válik. Jelenleg is
folyik az ipari park infrastrukturális kiépítése, melynek
munkaterületét február 13-án adtuk át. Ennek részeként
elkészül  egy 14 km hosszú belsõ úthálózat, 10 km ke-
rékpárút-hálózat, valamint teljes közmûépítés, 182 tér-
figyelõ kamerával. Célunk, a nagy cégek összekapcso-
lása a helyi gazdasággal és a kis- és középvállalkozá-
sokkal – szólt a jelenlévõk elõtt dr. Kovács Ferenc pol-
gármester.

Tanácsadás vállalkozóknak

A foglalkoztatás kérdésével folytatta a polgármester.
Kiemelte, hogy az egyetem és a szakképzési centrum
aktív résztvevõje már a befektetõi tárgyalásoknak is,
hiszen alapvetõ igény a szakképzett munkaerõ jelenlé-
te. A VOSZ évrõl évre építkezik. A legújabb lépés egy
Vállalkozásfejlesztési Iroda megnyitása, melyen a
PRIMOM Alapítvánnyal közösen dolgoznak, a Luther
utcai központi épületben. A részletekrõl a vármegyei
elnök beszélt. – A vállalkozásoknak – legyenek azok
kezdõ vagy évek óta mûködõ vállalkozások – tanács-
adást biztosítunk bármely témában, legyen az jogi, adó-
zási vagy más vállalkozási kérdés. Emellett az irodánk
feladata a Széchenyi Kártya értékesítése. Korábban a
Takarékszövetkezetek forgalmazták a Széchenyi Kártyát,
azonban ezek megszûntek vagy beolvadtak az MBH
Bankba. E helyett egy új Széchenyi Kártya Irodát nyi-
tunk a PRIMOM Alapítvánnyal közösen – fogalmazott
Czomba Csaba, a VOSZ Vármegyei Szervezetének el-
nöke.

NAV és VOSZ együttmûködés
A vállalkozói fórum és éves beszámoló gyûlés utolsó

aktusa a NAV Vármegyei Adó- és Vámigazgatósága, illet-
ve a VOSZ Vármegyei Szervezete közötti együttmûkö-
dési megállapodás aláírása volt.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)
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Zöldváros, zöldgondolkodás:  közel ötezer fát ültettek el az elmúlt 10 évben Nyíregyházán,
a számos egyéb környezetvédelmi lépés mellett

Nyíregyháza egyik kedvelt kirándulóhelye a közel 400
hektárnyi Sóstói-erdõ, ami Erdei Tornapályájával, játszó-
tereivel, sétányaival és pihenõparkjaival minden évszak-
ban sokakat csábít a szabadba. Aki azonban szereti a ter-
mészetet és zöldterületre vágyik, annak nemcsak a „vá-
ros tüdeje” jelentheti a megoldást. A polgármesteri fásí-
tási program ma már minden városrészre kiterjed, a
NYÍRVV Nonprofit Kft. akcióinak köszönhetõen a Bujtoson
Fenyõliget, a Kertvárosban pedig Újéletfa-ligetek szület-
tek, nem beszélve az új közösségi térrõl. De folyamato-
sak a városszépítõ akciók, a parkfejlesztések, egy-egy út-
felújítás pedig mindig növényállomány-fejlesztéssel is
együtt jár. Ezekrõl, valamint a zöldváros koncepcióról
beszélgettünk dr. Kovács Ferenc polgármesterrel az egy-
másra épülõ beruházások összefüggéseit bemutató soro-
zat keretében.

– 2023-ban 509 fát ültettünk el szerte a városban, ebbõl
39-et a kertvárosi Újéletfa-ligetbe, 62-t az Ültess egy fát a
holnapért elnevezésû faültetési pályázat során osztottunk

ki, 12 karácsonyfával pedig a bujtosi Fenyõliget gazdago-
dott. Ez pedig nem az elsõ ilyen esztendõ volt, hiszen folya-
matosan arra törekszünk, hogy növeljük a város zöldfelüle-
teit. Csak az elmúlt 10 évben közel ötezer többéves, elõne-
velt fát elültettünk – kezdte a beszélgetést dr. Kovács Fe-
renc polgármester.

Hatalmas zöldfelület
Nyíregyházán 52 hektár parkerdõ van,

és 2 008 544 négyzetméter
a parkok összes területe.

„Az iskola utcán kezdõdött…”
– Bár a polgármesteri fásítási program 2018 õszén in-

dult el (én és az alpolgármesterek ajánlottuk fel az elsõ

fákat), amelyet az önkormányzat a NYÍRVV Nonprofit Kft.-
vel közösen valósít meg, a fásítási programot tulajdonkép-
pen már 2011-ben megkezdtük. Úgy emlékszem rá, mint-
ha ma lett volna, amikor sikerült elültetni az elsõ fákat az
Iskola utcán, ahol szerettük volna, hogy az út mentén egy
teljes fasor legyen. Akkoriban azonban még látszott, hogy
a faültetésnek nem volt nagy hagyománya és gyakorlata
az önkormányzati rendszerben, mert a közmûvezetékeket
nem vették figyelembe, és rossz helyre ültették a növénye-
ket. Korrekcióra volt szükség és így kerültek át a fák egyik
oldalról a másikra. Az Iskola utca volt az elsõ helyszín, és
azóta továbbiak követték. Ezért is van az, hogy Nyíregy-
háza városképéhez hozzátartozik a sok fa, a megújult par-
kok és a rengeteg színes virág.

Ritka a nagyvárosok között

– Elmehetünk sok nagyvárosba, Krakkó például a nyír-
egyháziak körében is nagyon kedvelt úti cél, látunk ott is
szép növényeket, de annyi színes virágot, mint amennyi
városunkat díszíti, nem nagyon tapasztalhatunk máshol.
Ha csak az õszi virágosítást nézzük: a NYÍRVV munkatár-
sai tavaly több mint 75 ezer kétnyári dísznövényt és hagy-
más virágot ültettek ki. A célunk az, hogy Nyíregyháza
legyen szép zöld, legyen a városban jó a levegõ, és a vá-
roslakók, illetve a hozzánk érkezõ turisták tudjanak meg-
pihenni egy-egy fa hûsítõ árnyékot adó lombja alatt. Az
utóbbi években újult meg a Sóstói-tó környezete és a szi-
get, mindezt modernebb és szebb utcabútorokkal, pihe-
nõhelyek kialakításával tettük. További néhányat kiemel-
ve: megújult a Bujtosi Városliget, a Benczúr, a Bessenyei
és a Pazonyi tér, a Tiszavasvári úti laktanyák északi terüle-
tén pedig új közösségi teret alakítottunk ki legutóbb. A zöld-
felületi fejlesztés során ott közel 350 fát és 13 200 cserjét
ültettünk el, és 72 ezer négyzetméteren történt füvesítés.
A belvárosi „kiserdõk” területén is új pihenõ- és játszó-
park épült.

Gondos tervezés elõzi meg a
faültetéseket is

– Mivel korábban, ha egy-egy fát elültettek, nem szán-
tak idõt a tervezésre, ezért elõfordul, hogy vannak utcák,
ahol négyféle fa is van, és mivel nem odaillõek, ráadásul

magasnövésûek, a közmûszolgáltatónak gondot okoznak.
Ma már úgy ültetünk fákat, hogy azokat gondosan megter-
vezzük. Odaillõ fákat és fasorokat ültetünk minden eset-
ben, ami az adott területen a közmûhálózat és a forgalom
szempontjából is hosszú távon a legjobb. Tavaly tavasszal
történt, hogy beteg, balesetveszélyes fákat kellett kivágni
a Blaha Lujza sétányon, összesen húsz darabot. A kivágás-
ra kijelölt jegenyenyár a légszennyezést kevéssé toleráló,
rövid életû, a betegségekre és kártevõkre meglehetõsen
érzékeny fafaj volt. Õsszel viszont 37 darab új fát ültet-
tünk a kivágottak helyére, olyan õshonos fajtát, amely jól
viseli a környezeti feltételeket. Azt se felejtsük el, hogy a
volt borbányai hulladéklerakó rekultivációja következté-
ben ma erdõ díszíti a tájat, és a szennyezett Sirályrétet is
megtisztítottuk a piac mellett.

Öntözõzsákokkal a fenntarthatóságért

A NYÍRVV Nonprofit Kft. – egy új technológiát alkal-
mazva – elõször 2022-ben faöntözõ zsákokat helyezett
ki, ezzel segítve a facsemeték egészséges fejlõdését,
mely a Nyíregyháza közterületein elültetett fák gondo-
zásához könnyen kezelhetõ, csöpögtetõ öntözési meg-
oldást biztosít. Az öntözõzsák használata nagyon haté-
kony, elõsegíti a gyökeresedést és a mélyebb talajréte-
gekben tartja a gyökereket. A vízhasznosítása 100 szá-
zalékos, nincs vízelfolyás, párolgás. A zsákok 75 litere-
sek, amelyek a feltöltés után 5–8 óra alatt szivárogtatják
a vizet a talajba, amely 5–7 napra elegendõ vizet bizto-
sít a növény számára.

„Ahová lehet, fákat ültetünk”

– Mióta településfejlesztés létezik, természetes folyamat,
hogy idõnként áldozatot kell hozni és egy-egy beruházás
miatt fákat kivágni. Ilyenkor azonban mérlegelni kell, hogy
mivel mit érünk el. Egy körforgalom építése esetében pél-
dául lehet, hogy ki kell vágni fákat, de ha elkészül, akkor
azzal élénkítjük a forgalmat, kevesebbet kell majd vára-
kozni, vagyis kevésbé szennyezzük a levegõt. A legfonto-
sabb törekvésünk, hogy fejlesszük a zöldfelületünket. Ezért
is van az, hogy például közútfejlesztések esetében is meg-
vizsgáljuk az összes projektet, és ahová lehet, fákat ülte-

tünk. Nagy öröm, hogy egyre gyakrabban fordulnak az
önkormányzathoz városlakók is, akik felhívják a figyel-
met egy-egy olyan területre, amit lehetne még zöldebbé
tenni, mindemellett pedig vállalkozók és magánszemé-
lyek is támogatják a polgármesteri programot. Példaként
említve: a Hübner-H Kft. tavaly októberben 30 facseme-
tét adományozott a Sóstói Múzeumfalunak, és a vállalat
így már másodszor kapcsolódott be a polgármesteri fásí-
tási programba, de a Vállalkozók Nyíregyházáért Egye-
sület is aktív.

Cégek, intézmények is csatlakoznak

– A zöldkörnyezet fenntartása, gondozása alapvetõen
az önkormányzat feladata, de a bõvítése egész Nyíregy-
házáé. Nagyon sokan csatlakoztak cégek – például a Szegfû
utca mentén is nekik köszönhetõen ültettünk fákat –, in-
tézmények és magánszemélyek is, például a városüzemel-

tetõ cég, a NYÍRVV által közzétett felhívásokra.  Egy érde-
kes adat: 2019-ben 1475 fát ültettünk el, ebbõl 659 vállal-
kozói felajánlás volt.

Az akciókkal is a városszépítés a cél

– Népszerû a „Szomszéd fûje mindig zöldebb”, a „Par-
lagfûért virágot”, a „Hulladékért virágot”, az „Ültess egy
fát a holnapért” akció, valamint a balkonföldakció is, de
az egyik legkedvesebb mind közül az Újéletfa-akció, ame-
lyet 2014-tõl hirdet meg (néhai dr. Adorján Gusztáv frak-
cióvezetõ, önkormányzati képviselõ ötlete nyomán) az
önkormányzat és a NYÍRVV Nonprofit Kft. Újéletfa-ülte-
tés az eltelt idõ alatt két helyszínen valósult meg, az Al-
kotás és a Búvár utcán. A program lényege, hogy a csalá-
dok gyermekeik születését egy facsemete elültetésével ün-
neplik. A közös kezdeményezés kifejezi, hogy minden

A sóstógyógyfürdõi zöldfelület-fejlesztés az egyedi szökõkútrendszerrel országos elismerést is kapott

Az energetikai felújítások hosszú sora mérhetõ költség-
megtakarítást hoz, valamint csökkenõ hõveszteséget,
környezetterhelést, például minden önkormányzati

óvoda esetében

Az Újéletfa-liget a városhoz kötõdés érzését is segíti az
esztétikai és levegõminõségi szempontok mellett

A város virágosítása magáért beszél: kreatív és látványos, folyamatosan megújuló, vidám külsõt kölcsönöz
Nyíregyházának

A Zöld Buszok CNG, azaz gázmeghajtással közlekednek, jelentõsen csökkentve a közösségi közlekedés környezet-
terhelését

Cégek, intézmények és városlakók is segítik a polgár-
mesteri fásítási programot, ami tervezetten, tudatosan

zajlik Nyíregyházán, minden városrészre figyelve

megszületõ gyermek fontos a város számára. Ugyanak-
kor erõsítheti a szülõhely megbecsülését, a közös faülte-
tés pedig a társadalmi összetartozást. Csak ez egy híján
500 fát jelent!

Díjakkal is elismerve

– 2022-ben Európa Zöld Városa Nemzeti Díj 3. helye-
zettje lett Nyíregyháza.  Az elismerést a Sóstógyógyfürdõt

érintõ beruházás miatt kaptuk, a szökõkútpark és a gyógy-
hely zöldfelületi fejlesztése eredményeként. A díjat azért
hozták létre, hogy a zöldfelületek innovatív, biodiverz,
fenntartható, inspiráló megoldásait ösztönözzék a telepü-
léseken. Ez a díj egyrészt egy megerõsítés és elismerés, de
mondhatnám, hogy a városi brand része. Nem szabad el-
hallgatnunk, hogy a szakmai zsûri értékelt minket, de jön-
nek hozzánk turisták, vendégek, és nagyon sok nyíregyhá-
zitól hallom, hogy itt jártak a rokonaik, barátaik és milyen
pozitívan beszéltek a városunkról. Ezt a városon belül is
tudatosítanunk kell. Tavaly pedig újabb elismerés járt a
környezettudatosságért: a Holnap Városáért Díj 2023 egyik
díjazottja lett Nyíregyháza! Ez nem fatális véletlenek soro-
zata, hanem ez egy tíz évvel ezelõtt megtervezett tudatos
program, amit a szükséges pályázati kiírások, egyéb felté-
telek adaptálásával folyamatosan viszünk tovább.

Zöldlépések több területen
a környezetvédelemért

– A fásítás, városszépítés persze csak egy, de nagyon
kiemelt eleme a város zöldebbé tételének. De ehhez a
gondolatkörhöz kapcsolódik közvetetten számos terü-
let is, ahol szintén komoly eredményeket értünk el. Gon-
doljunk csak arra, hogy fél évtizede természetes, hogy
Nyíregyháza útjait gázüzemû buszok járják, ez adja a
helyi közösségi közlekedési flotta felét, jelentõsen csök-
kentve a környezetterhelést. Tízmilliárdos nagyságrend-
ben végeztünk el energetikai felújításokat városszerte,
ahol lehetett, napelemeket is felszereltünk – a megtaka-
rítás mellett ez ugyancsak jelentõs tétel, nem véletlen,
hogy megkaptuk az Energiahatékony önkormányzat cí-
met. Hazánk egyik legmodernebb hulladékválogatója
nálunk mûködik, és élen járunk a szelektív gyûjtésben.
Van klíma akciótervünk, és a légszennyezést is egyre
pontosabban tudjuk mérni, az újabb cselekvések elõ-
készítéseként. Magától értetõdik, hogy egyre többen
használják a közel 80 kilométeresre bõvült kerékpárút-
hálózatot, személyautókból szállva át két kerékre. De
ezért modernizáltuk a közösségi közlekedés viszony-
lat- és tarifarendszerét is. Legutóbb lakossági ingyenes
LED-csereprogramot indítottunk, aminek következtében
tízezrével váltottak a nyíregyháziak energiatakarékosabb
égõkre, ez újabb jele az odafigyelésnek a sok közül.

A Bujtosi Városliget teljes újjászületése egy zöldprojekt
keretében történt
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Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala

Március 18-án jár le a helyi adó fizetési határidõ

Segítendõ az önkéntes adófizetést, a Polgármesteri Hivatal Adóosztálya az el-
múlt hetekben már kiküldte az „Adószámla Fizetési Értesítõket” minden adózó-
nak, egyéni és társas vállalkozóknak és magánszemélyeknek egyaránt. Idén 11.505
db értesítõ került elõállításra és kézbesítésre. Az értesítõk tartalmazzák az adózó
elmaradt tartozását és a 2024. I. félévre esedékes helyi adókat (építményadó, he-
lyi iparûzési adóelõleg), valamint az esetleges késedelmi pótlékot, adóbírságot. A
2024. I. félévre esedékes adók törvényes befizetési határideje március 15. napja,
azonban a nemzeti ünnephez kapcsolódó hosszú hétvége miatt a határidõ az azt
követõ elsõ hivatali munkanapon, március 18-án éjfélkor jár le.

Az Elektronikus Önkormányzati Hivatali Portál (https://ohp-20.asp.lgov.hu) a nap
24 órájában biztosítja minden adózónknak az aktuális adóegyenlegek pontos és
részletes lekérdezését és az elektronikus adófizetést, így az ügyfélkapuval, cégka-
puval rendelkezõ adózók a portált használva is megnézhetik folyószámla-egyen-
legüket és ott bankkártyával is fizethetnek. Emellett a Polgármesteri Hivatal Adó-
osztályának Ügyfélcentrumban lévõ ügyfélszolgálatán személyesen is tájékozód-
hatnak az ügyfelek adófizetési kötelezettségükrõl, egyeztethetik folyószámláju-
kat. Kizárólag a magánszemélyek az értesítõk mellé csekket is kaptak, azonban
ha elhagyták, elrontották, csekket is az ügyfélszolgálaton kérhetnek. A bankszám-
lanyitásra kötelezett vállalkozások banki átutalással vagy elektronikus bankkár-
tyás fizetéssel teljesíthetik adókötelezettségüket, így részükre csekk nem került
elõállításra.

Az adószámla-egyenleg a 2024. 02. 20-ig lekönyvelt és elõírt tételek feltünteté-
sével készült, így a jelzett idõpontig elõírt vagy jóváírt könyvelési tételek, illetõ-
leg a lekönyvelt pénzforgalmi tételek (befizetések) jelennek meg az adószámlán.
Célszerû ezért a pontos fizetendõ helyi adó összegekrõl – a 2024. március 18-i
fizetési határidõ elõtt néhány nappal – az Elektronikus Önkormányzati Portálra
belépve tájékozódni.

Az Adóosztály kéri az adózók együttmûködését és a fizetési határidõ betartását,
mivel Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata kötelezõ és önként vállalt
feladatainak ellátása, a város fejlõdése, mûködõképessége megõrzése szempont-
jából elengedhetetlenül fontos a beérkezõ adóbevétel. Az önkormányzat ezért már
most is köszönetét fejezi ki, hogy az adók pontos teljesítésével a fentiekhez hoz-
zájárulnak.

Dr. Kása Brigitta

Háromszoros boldogság NyíregyházánHulladékért virágot akció

Megújuló erdõrészlet

Az édesanya március elsején, ter-
hességének 36. hetében három egész-
séges, fejlett gyermeknek adott életet
a Nyíregyházi Jósa András Tagkórház
Szülészet-Nõgyógyászati Osztályán.

Már egyetlen gyermek születése is
jelentõs változásokat hoz egy család
életében, ezt tudja a nyíregyházi
Pálvölgyi-Szekeres Renáta is, akinek
hármas ikrei születtek március elsején.
A kistestvéreket a hároméves Sára várja
már otthon. László, Róza és Luca érkezé-
se bár átrendezi majd a család minden-
napjait, a szülõk boldogan fogadják az új
kihívásokat.

Tripla öröm és kihívás
– Amikor megtudtuk, hogy hárman ér-

keznek, az egy vegyes érzelmekkel teli pil-
lanat volt. Egyrészt nagyon örültünk, hogy
kisbabánk lesz, egyszerre 3, viszont ez fé-
lelemmel teli érzés is volt, mert már van
egy kislányunk, Sára, aki most lesz 3 éves.
Nem tudtuk, hogy hogyan fog osztódni a
figyelem és minden egyéb, ami egy kis-
testvér, vagyis most 3 baba érkezésével jár.
Szerencsések vagyunk, mert a család mind
a két oldalról teljes mértékben mellettünk
van és segítenek – nyilatkozta Pálvölgyi-
Szekeres Renáta, az ikrek anyukája.

Ritka és csodálatos
teljesítmény

A kismama terhessége alatt kiemelke-
dõ orvosi figyelmet kapott, ami hozzájá-

rult ahhoz, hogy mindhárom baba egész-
ségesen és az ikrekhez képest nagy súllyal
jöjjön világra. – Az egész megyében éven-
te körülbelül egy, illetve kétévente három
hármas iker születik. Ez rendkívül szép
teljesítmény, és az anyukának kell gratu-
lálni, hogy el tudta vinni a terhességét a
36. héten túlra, ami általában nem szo-
kott bekövetkezni hármas ikrek esetén. Sok
probléma adódhat. A három gyerek össz-
súlya több mint 7 kilogramm. Külön öröm
számunkra, hogy ez létrejött. A kismama
három dolognak köszönheti, hogy ilyen
szépen viselte a terhességet. Az egyik az,
hogy jó genetikával rendelkezik, akarta és
végigcsinálta. A másik az, hogy nagyon
szépen betartotta az utasításokat, és a ter-
hességének az utolsó pár hetét gyakorlati-
lag a kórházban töltötte, szoros ellenõrzés
mellett, és mi mindent megtettünk azért,
hogy segítsünk neki – hangsúlyozta dr. Pap
Károly, a Nyíregyházi Jósa András Tagkór-
ház Szülészet-Nõgyógyászati Osztályának
osztályvezetõ fõorvosa.

(Szerzõ: Szabó Gabriella)

Rendhagyó környezetismeret-óra
a Bujtoson

vannak, õk a következõ generáció és õket
kell megtanítani mindenre, a vízvédelem-
re, a szelektív hulladékgyûjtésre, a kom-
posztálásra, a növénytermesztésre, az ál-
latok gondozására – nyilatkozta Bajnay
Kornél, a Nyíregyházi Móra Ferenc Álta-
lános Iskola Petõfi Sándor Tagintézményé-
nek vezetõje.

Az állatokra is gondolnak
A környezettudatos programok szakmai

hátterét a Nyíregyházi Egyetem adja az
intézmény és a NYÍRVV számára. A város-
üzemeltetõ társaság feladatkörébe tartozik
a Bujtosi-tó környezetének rendben tartása
és kezelése, így többek között a nádvágás
is. A nádas ennek a munkának köszönhetõ-
en minden évben megújulhat, így folyama-
tosan javul a minõsége. – Elsõ körben kézi
vágást végzünk, a belsõbb részeken pedig
a speciális, arató nádvágó géppel dolgo-
zunk. Természetesen nem vágunk mindent
tarra, a vízfelület közepén zsombékokat
hagyunk meg azért, hogy a halaknak búvó-
helyet, a madaraknak pedig fészkelõhelyet
biztosítsunk – tájékoztatott a NYÍRVV
Nonprofit Kft. zöldfelület-fenntartási csoport-
vezetõje, Tóth Andrea.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

Tájékoztatjuk a Tisztelt Lakosságot,
hogy a NYÍRVV Nonprofit Kft. megbízá-
sából 2024. március 9. napjától a Kótaji
út és Sóstói út közötti erdõrészletben a
fák egészségügyi vágását végezzük.
Döntõen az erdõ belsõ területeit érintik
a munkálatok, amelyek elõreláthatólag

két hétig zajlanak majd. Kérjük, hogy
az érintett terület sétányain fokozott fi-
gyelemmel közlekedjenek! A munkála-
tokat az idõjárási körülmények befolyá-
solhatják.

Megértésüket és türelmüket köszön-
jük! – áll a társaság közleményében.

  Nyíregyháza Megyei Jogú Város Ön-
kormányzata és az ÉAK Nonprofit Kft. 
2024. március 11. és március 23. között 
ismét megszervezi a Hulladékért virágot 
elnevezésû akciót.

A két hét során a különválogatott papír-,
mûanyag, öblösüveg, fém csomagolási
hulladékért, valamint italos kartondobozo-
kért  utalványt, vagy növényi hulladékból
készült komposztot vehetnek át a résztve-
võk a két nyíregyházi (Nyíregyháza, Ko-
rányi Frigyes utca 3. sz., Nyíregyháza,
Kerék u. 1. sz.), valamint a Mátészalkai
Hulladékudvarban. További információt az
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ÉAK Nonprofit Kft. honlapján kaphatnak az
érdeklõdõk – áll az ÉAK Nonprofit Kft.
közleményében.
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Március elsején kezdõdtek meg a nád-
vágási munkálatok a Bujtosi-tónál. Ennek
köszönhetõen a Petõfi Sándor Tagintéz-
mény diákjai egy rendhagyó tanóra kere-
tein belül ismerhették meg a tó élõvilágát
és ennek a tél végi munkának a fontossá-
gát. Az örökös ökoiskola évek óta kiemel-
ten foglalkozik a gyerekek környezettu-
datos nevelésével.

A Bujtosi-tó és a városliget élõvilágát
ismerhették meg a diákok, mégpedig nem
a hagyományos tanórai keretek közt, ha-
nem kint, a természetben interaktív mó-
don. A Petõfi Sándor Tagintézmény a
NYÍRVV Ökosuli programjának is tagja,
így kiemelten foglalkoznak az iskolában
a környezettudatos neveléssel.

Ökotudatos generáció
– Beszélgetünk az állatokról, és én na-

gyon szeretem a szemetet is összeszedni,
mert a Földanyánk mindig sír, ha eldobál-
juk. Mi otthon mindig összeszedjük a sze-
metet, én is és a tesóm is, ha valaki eldob-
ja a szemetet, akkor apa nagyon mérges –
mesélte két kisdiák, Varga Zsolna Villõ és
Damasiewicz Erzsébet.

Elengedhetetlen a környe-
zettudatos nevelés

Örökös ökoiskolaként folyamatosan szer-
veznek rendhagyó tanórákat, versenyeket
és táborokat is a diákoknak, az elsõtõl a
nyolcadik osztályig mindenkit a saját kor-
osztályának megfelelõen szólítanak meg.
– Mi csak kölcsön kaptuk a földünket, erre
nekünk vigyázni kell és tovább kell adni
a következõ generációnak. Akik most itt



Együttmûködés 2024. március 11.
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Március 6-án, szerdán Gabriel-Cãtãlin Sopandã, Romá-
nia rendkívüli és meghatalmazott nagykövete látogatást
tett Nyíregyházán. Az iparkamarában kezdte a program-
ját, majd találkozott vármegyénk romániai kapcsolatok-
kal rendelkezõ vállalkozásainak vezetõivel. A délután fo-
lyamán dr. Kovács Ferenc polgármesterrel és dr. Ulrich
Attila alpolgármesterrel is megbeszélést folytatott.

A Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei Kereskedelmi és
Iparkamara falai között fontos találkozó zajlott március 6-
án, szerdán, amikor is napi programjai között elsõként az
iparkamarában tett látogatást õméltósága, Mr. Gabriel-
Cãtãlin Sopandã, Románia rendkívüli és meghatalmazott
nagykövete.

Közös gazdasági jövõ felé vezetõ út
A délután folyamán a városházára érkezett, a találkozó

során áttekintették a magyar-román kapcsolatokat, és szó
esett a lehetséges gazdasági együttmûködésekrõl is. A pol-
gármester szerint ehhez jó alap, hogy jelenleg is folyik az
M49-es út építése, amellyel 2026 végére gyorsforgalmi
kapcsolat kötheti össze Nyíregyházát és testvérvárosun-
kat, Szatmárnémetit. A városvezetõ a találkozó után úgy
fogalmazott, a nagykövet tájékozódó, érdeklõdõ látoga-
tásra érkezett Nyíregyházára, akit leginkább a város gaz-
daságfejlesztési programja érdekelt, de jól felkészült és
ismerte kapcsolatainkat a román testvérvárosainkkal is.

Román nagyköveti látogatás
Napirenden a magyar-román kapcsolatok és a gazdasági együttmûködés

Gazdasági érdekegyeztetés
– Áttekintettük a sokrétû kapcsolatrendszerünket. Eb-

ben a turizmus kiemelkedõ, mert ezelõtt 6–8 évvel még a
harmadik helyen volt a városunkban a román turisták szá-
ma, amely az utóbbi években az elsõ helyre lépett elõ a
vendégéjszakák számát tekintve. Áttekintettük az iskolai,
kulturális, sportkapcsolatainkat is. Leginkább a gazdaság-
fejlesztési program érdekelte a nagykövet urat és munka-
társait, amit az elmúlt években indítottunk, és folytattunk
az ipari parkok fejlesztésével. Arról is sok kérdést kaptam,
hogy hogyan lehetne a kapcsolatainkat gazdasági vona-
lon is erõsíteni – fogalmazott a polgármester.

Tanácskozás vállalkozásvezetõkkel
A nagykövet találkozott megyénk romániai kapcsola-

tokkal rendelkezõ vállalkozásainak vezetõivel is. Egy kö-
tetlen beszélgetés keretében tárgyaltak a két ország kö-
zötti gazdasági helyzetrõl, a napi mûködés jellemzõirõl
és a felmerülõ gazdasági problémákról. A találkozó célja
az volt, hogy még szorosabbra fûzzék a kapcsolatokat és
megoldásokat találjanak az esetleges nehézségekre.

Felmerülõ problémák kezelése
– Az érkezésemkor volt egy találkozóm a Szabolcs-

Szatmár-Bereg Vármegyei Kereskedelmi és Iparkamara
elnökével és annak tagjaival, akik Romániában vagy Ro-
mániával üzleti kapcsolatban állnak. Megbeszéltük tevé-
kenységeiket, amelyek kapcsolódnak magyarországi és
romániai üzemekhez, valamint a határátlépés során fel-
merülõ problémáikat. A cégek számára problémát jelent
a nyersanyagok vagy nyers gyümölcsök és zöldségek, il-
letve áruk exportja, miközben órákat, legtöbbször napo-
kat kell várakozniuk – nyilatkozta a nagykövet.

A nagykövet gyümölcsözõnek nevezte Nyíregyházán tett
látogatását. Elmondása szerint sikerült olyan cégekkel is
megbeszélést folytatnia, amelyek Romániában tevékeny-
kednek, és konkrét kérdéseket tettek fel üzleti tevékenysé-
gükkel, a vállalkozási környezettel és a Romániában nyúj-
tott lehetõségekkel kapcsolatban.          (Szerzõ: Boros Rita)



a könnyebb megtanulhatóság érdekében. Rájöttem, érde-
mes hasznosítani az õ hatalmas, sok évtizedes tapasztala-
tát, így hagytam magam irányítani.

– Ez a klasszikus színház, amibõl jó lenne több – mond-
ta Gergõ.

– Így van! A nyilvános fõpróba „operett siker” volt annak
ellenére, hogy a Don Juan egy klasszikus. Alig akartuk elhin-
ni, hihetetlen élményt jelentett! A bemutatón is azt éreztem,
hogy imádnak bennünket, talán jobban, mint általában. Illés
jóvoltából a színdarab egészének – a zenékkel (Zságer-Var-
ga Ákos), a koreográfiával (Vámosi-Belme Judit), a nagyon
egyszerû, viszont dermesztõen hatásos díszlettel (Vereckei
Rita), a jelmezekkel (Gálvölgyi Anett és Miovác Márton) –
van egy kétségkívül hatásos és harmonikus világa.

– Hogyan élted meg belülrõl a szolga-létet annak tükré-
ben, hogy nem mindig értettél egyet Don Juannal, sõt!
Mégsem válhattál az élõ lelkiismeretévé, mert nem hall-
gatott rád.

– Ebben Moliére a sáros...
– A Családi játszmákban fölöttébb különleges a szere-

ped. Betegsége miatt Francis nem tud se mozogni, se be-
szélni, így egy értelmes szó nem hagyhatja el a szádat.
Nehéz volt megformálni õt?

– Az elsõ körben nagyon szerteágazó lehetõség kínálko-
zik gondolatban, hogy merre lehet elvinni a szerepet. De
vigyázni kell, ne legyen se túl vicces, se túl idióta, se túl
béna, mert akkor meghal nemcsak a szerep és a darab, de
az elõadás is. Mindig úgy kezdek hozzá, hogy nem akarom
már az elsõ rendelkezõ próbán megoldani a dolgokat. Ha
már nagyjából tudom, a szerepben ki vagyok és ki kell le-
gyek, hogyan viszonyulok a többiekhez, akkor megpróbá-
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A Családi játszmákban gyakorlatilag meg sem szólalt Tóth
Károly, mégis intenzív a színpadi jelenléte, Don Juan szol-
gájaként viszont rengeteg szöveget kellett megtanulnia.
Mindkét szerepe a kiemelkedõ alakításai közé tartozik.

Fixa ideája, hogy a színpadon az embert kell megmutatni,
legyen az boldog, vidám, keserû, savanyú, kegyetlen, gonosz,
szerelmes, gyászoló – teljesen mindegy. Miként az is, hogy
6900 mondata van, mint a Don Juanban, vagy egyetlen sincs,
mert csak szótöredékeket nyeferél, mint a Családi játszmák-
ban. Meggyõzõdése, ha amit a színpadon megmutat, az em-
beri, õszinte, igazi, akkor az átmegy, megérti a nézõ.

– A Don Juan fölöttébb kalandos elõzményekkel jutott
el a premierig. Nemcsak a fõszereplõváltás okán, hanem
azért is, mert neked és az egyik kolléganõdnek is elment a
hangotok a premier elõtt pár nappal.

– Valóban rengeteg akadály került utunkba, ilyet még nem
éltem meg pályám során. Ezt még tetézte, hogy valószínûleg
a több tonna szöveg, s a napi két próba – olykor iszonyatos
hangerõvel – vezetett odáig, hogy elfáradtak a hangszálaim,
megerõltettem. A rendezõ, Horváth Illés a premier elõtt pár
napra megtiltotta, hogy beszéljek: csak játszottam, a szöve-
gemet a rendezõasszisztens mondta mikrofonba.

– Az akadályozó tényezõkön túl milyen volt a próbafo-
lyamat?

– Rájöttem, hogy a színészet is valahol olyan, mint egy
házasság vagy egy kapcsolat. Klem Viktorral soha nem ta-
lálkoztam, idõ kellett meg- és kiismerni egymást. Amint
megtörtént a fõszereplõváltás, és Nagyidai Gergõ lett Don
Juan, mintha a világ legtermészetesebb dolga lenne,
félszavakból megértettük egymást, olykor szavak sem kel-
lettek hozzá. Azért tudtunk bõ három héten keresztül na-
gyon intenzíven próbálni, mert megvolt a teljes összhang,
ismertük egymás gondolatát is. A legnagyobb ellenségünk
– nem a legjobb kifejezés, mégis szabadjon így fogalmazni
– a szöveg mennyisége volt. De amikor idõ múltán beke-
rült a fejbe, onnantól már csak Illés finomításaira volt szük-
ség, hogy minden a helyére kerüljön.

Vígh Katikával, a súgónkkal óriási mázlink volt. Két pró-
ba között itt maradt Gergõvel és velem, s ha nem próbál-
tunk szombat este, bejött hozzánk, sõt, még vasárnap is.
Óriási rutinja van, a magyar színészek legnagyobbjaival
dolgozott együtt. Nemcsak a szöveget mondta és javította
ki, de tanácsot is adott, hogyan, mire fûzzem fel a szöveget

Sikerdarabok fõszereplõje Tóth Károly
A színpadon az embert kell megmutatni, legyen az boldog, keserû, gonosz, szerelmes vagy gyászoló

lom a magam útján, a saját érzéseimmel elindítani. Ha olyan
kivételes a rendezõ, aki sokkal jobban tudja, mint én – álta-
lában úgy kellene lennie –, akkor õ egy bizonyos sávon
belül tud engem tartani. Megpróbálok megmaradni a reali-
tás talaján, s nem eltúlozni. Néha apró nüanszokon múl-
nak döntõ dolgok. Itt nem tudok mozogni, tolnak ide-oda,
akad egy-két közbeszólási kísérletem. Abban nem voltam
biztos, hogyan formáljam a beszédemet a megfelelõ hatás
érdekében. A darab vége felé van egy monológja Rák Zoli-
nak, amikor kiderül rólam az igazság. A Darth Vader név-
vel illet engem. Akkor, abban a pillanatban leesett, meg is
állítottam a próbát, hogy visszafelé szívom a levegõt és úgy
próbálom formálni a szavakat, így tudom kifejezni, hogy
azért nem tudok beszélni (amit korábban elmondott rólam
a feleségem), mert a mûtét során a csõ felsértette a gégé-
met. Az, hogy agyvérzésem is volt, már csak hab a tortán.
Sokszor ilyen nüansznyi dolgokon múlik, hogy egy figura,
legalábbis az én érzésem szerint, teljes legyen.

– Mindemellett érzelmeket is kell sugallanod, például
amikor fixírozod a kisebbik fiad barátnõjét, vagy amikor
nagyon boldog, esetleg fölöttébb dühös vagy.

– Igen, tehát – csak ide tudok visszajutni – az a legfonto-
sabb, hogy azt és úgy csináljam, hogy emberi legyen. Te, a
nézõ, ne azt mondd, hogy ilyen a földön nincs, így ember
nem beszél, meg se forduljon a fejedben, hogy ez túlzás,
direkt viccelõdés vagy bohóckodás. Ha az ember õszinte a
színpadon, annak van értelme és hatása.

– Mi lehet az oka a Családi játszmák sikerének? Hiszen
kétségtelenül sikeres.

– Van benne szerelem, gyógyszerfüggõ anyuka, alkoho-
lista meny, evéskényszeres fiú. Azt mondanám, hogy a szó
igazi értelmében egyikük sem normális, nem átlagos. Nem
véletlen az alkohol, a gyógyszer, mert valamivel saját magu-
kat is meghülyítik, hogy túl tudják élni a megaláztatást, amit
el kell szenvedniük. Valószínûleg a civil életben is nagyon
sok ilyen család létezik, kis stiklikkel, csalódásokkal, nagy
fájdalmakkal, basáskodó apával... Legfeljebb nem tûnik fel a
tágabb környezetükben, mert nem kerülnek színpadra. Hány
olyan embert, családot ismerünk, akik így élik le az életü-
ket?! Kifelé mutatják a rendet, a boldogságot, miközben ott-
honi életük maga a pokol. A nézõtéren többen magukra is-
merhetnek, bár olyannal még nem találkoztam, aki azt mond-
ta volna, én is ilyen vagyok. Még ha magára is ismer, nem
meri kimondani.                                  (Szerzõ: Kováts Dénes)

A Don Juan címû
darabban



Programok 2024. március 11. 11

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Afrikai ruhabemutatóval
egybekötött elõadás

Bálintné Kis Beáta 18 év misszió Zimbabwében,
Pápua Új-Guineában, Kenyában címmel tart elõadást.

Idõpont: március 19. 17.00 óra.
Helyszín: Nyíregyházi Evangélikus Egyházközség

Gyülekezeti Háza (Luther tér 14.).
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A Burattino Bábszínház programja

Március 16., 11.00: Az elbizakodott kiskakas

Március 16., 16.00: Az elbizakodott kiskakas

Március 17., 10.00: Bumfordi

Március 23., 11.00: Kukac gubanc

Március 23., 16.00: Kukac gubanc

Március 24., 10.00: Vitéz László kalandjai

Március 30., 11.00: Az elbizakodott kiskakas

Március 30., 16.00: Makacska kakaska

Helyszín: Korzó Bevásárlóközpont, „B” épület 2.
emeleti bábszínházterme.

Út a csillagokig – Ahol a jövõ kezdõdik
A modern csillagászat és ûrkutatás felfedezéseinek

hála, olyan új eredmények tárulnak fel az emberiség
elõtt a természet legnagyobb skálájú mûködésérõl,
amelyekrõl korábban még csak álmodni sem mertünk.
Hol a helyünk a kozmoszban? Hogyan jönnek létre a
csillagok? Hogyan kezdõdött az Univerzum története
és hogyan ér véget? Mik azok az exobolygók, és van-
e élet a Földön kívül? Ezekre a kérdésekre keressük a
választ Fockter Zoltánnal, aki a csillagászok munká-
jával is megismertet bennünket a soron következõ ese-
ményen.

Meghívott elõadó: Fockter Zoltán, az MCC FIT Prog-
ramjának oktatója, a Svábhegyi Csillagvizsgáló csilla-
gásza.

Idõpont: március 12. 17.00 óra. Helyszín: MCC
Nyíregyházi Képzési Központ (Kálvin tér 4-5.).

Az eseményen történõ részvétel ingyenes, azonban
minden esetben regisztrációhoz kötött. Regisztráció:
https://feliratkozas.mcc.hu/hu/form/ut-a-csillagokig-
ahol-a-jovo-kez. A regisztráció határideje: március 12.
16.00 óra.
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Dr. Apor Péter: Aporizmák
21 év az Apor-Kincses-Kovács család levelezésébõl –
könyvbemutató.
Felolvasnak a szerzõk: dr. prof. Apor Péter orvos-szak-
író és dr. A. Kincses-Kovács Éva nyelvész, irodalom-
történész. A beszélgetést vezeti: dr. Bihari Albertné.
Közremûködik: a Móricz Zsigmond Kulturális Egye-
sület énekkara – Antal Krisztina és Ignácz Lászlóné
vezényletével.
Idõpont: március 12. 16.00 óra. Helyszín: Móricz Zsig-
mond Megyei és Városi Könyvtár, kamaraterem.

A mindenség csodáinak könyve
Grandpierre Atilla: A virágok törvénye címû könyvé-
nek vetítettképes elõadása.
Idõpont: március 14. 16.00 óra.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-
tár, kamaraterem.

Hogyan legyünk boldogok?
Veres Tamás novelláskötetének vetítéssel egybekötött
bemutatója. A kötetet bemutatja a szerzõ.
Idõpont: március 21. 16.30-tól.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-
tár, kamaraterem.

Wiener Walzer
Kiállítás XIX. századi bécsi fotókból, kottákból és egyéb
fotótörténeti érdekességekbõl.
Megtekinthetõ: március 28-ig.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-
tár, társalgó.

Leskovics András gyûjtõ érme- és fizetõeszköz-
kiállítása
A rendszerváltás elõtti idõszak (1970–1989) eredeti
fizetõeszközei és utánveretei.
Megtekinthetõ: március 28-ig.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-
tár, társalgó.

Locomotivus II.
Leszkoven Tamás festõmûvész kiállítása.
Megtekinthetõ március 30-ig.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-
tár, kamaraterem.
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Krasznay Gábor
„Hozzon egy szál virágot az 1848-as sírkertbe!” – szól

a felhívás a város ünnepi programsorozatának egyik ese-
ményére, amely immár 1998 óta hívja az
ünnepelni és emlékezni vágyókat az Észa-
ki temetõbe. A ’48-as sírkert alapjait 1990-
ben vetették meg, amikor a megszüntetett
Déli temetõbõl dr. Fazekas Árpád kezde-
ményezésére áthelyezték Szénfy Gyula
nemzetõr síremlékét. A sírkert az évek fo-
lyamán tovább gyarapodott, ma 12 sírkõ ta-
lálható benne, köztük Krasznay Gábor ’48-
as honvéd századosé.

Krasznay Gábor 1821. március 14-én szü-
letett a Szatmár vármegyei Ököritón. 1844-
ben ügyvédként diplomázott, két évvel ké-
sõbb Szabolcs vármegye harmadik al-
ügyészévé, majd fõügyészévé választot-
ták. A szabadságharcban két öccsével
együtt vett részt, 1849. június 1-jén száza-
dossá léptették elõ, a komáromi kapitulá-
ció után tért haza. Az 1867-ben alakult
Szabolcs vármegyei Honvédegyletnek már
a kezdetektõl tagja volt. Helyettes elnökként 1884-ben
azért hívta össze a taggyûlést, hogy tisztújítást tartsa-
nak és döntsenek Görgei Artúr rehabilitációja ügyében.
A korábban lemondott Elek Ferenc helyett õt választot-

ták meg az egylet elnökévé. Nagy szerepe volt abban,
hogy az egylet Görgei ügyében id. Krúdy Gyula indítvá-

nyát fogadta el, miszerint kitartottak a hon-
védtábornok hazaárulása mellett.

A Polgári Olvasó Egylet 1870-ben a „ki-
tartó hazafiasságáról, s ingatlan becsüle-
tes jellemérõl s ügybuzgalmáról ismert”
Krasznayt választotta meg elnökévé. A vá-
ros polgármesterévé 1873-ban választották
meg. Haláláig volt a nép szószólója, s ez-
alatt az idõ alatt „elõkelõ állami hivata-
lok központjává lett a város; csatornázás,
kövezés, utcáink rendezése” bizonyítják,
hogy beírta magát a várostörténet évköny-
veibe. 1876-ban levezényelte a megye-
székhely áthelyezését, 1883-ban pedig a
helyi iparosok a kezdeményezésére alapí-
tották meg az iparostanonciskolát.

Krasznay 1890. szeptember 27-én hunyt
el. „Mindenek fölött jó ember volt, becsü-
letes karakter, hiúsága nélkül saját érde-
mei tömjénezésének s eltelve e város ér-

dekei elõmozdításának szeretetével” – írták róla a nek-
rológjában.


